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Setkání s laickým 
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Knihovna Frýdek-Místek 
18.00 hodin

Tajemnosti z Bašky 
Velká zasedací místnost 
OÚ Baška 
15.30 hodin

Dětský karneval 
Hostinec u Čendy 
15.00 hodin

Přátelský večírek 
Kulturní dům Baška 
15.00 hodin

Hasičský bál 
Kuturní dům Baška 
19.00 hodin

Školní ples 
Kulturní dům Baška 
19.30 hodin

X. Hodoňovický  
masopust 
Před hostincem  
U Čendy 
13.00 hodin

Ohlédnutí za rozsvícením  
vánočního stromečku v Bašce
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Ani blížící se Advent a konec roku nezůstal  
v Bašce bez připomenutí. Slavnostní a nejen 
dětmi dlouho očekávané rozsvícení vánočního 
stromečku bylo radostnou událostí pro mnohé 
z nás. Jednu výjimku jsme tu ale měli. Tato 
akce, pořádaná Obcí Baška a místními spolky, 
se nekonala v prostorách místního kulturního 
domu, ale v zahradě základní školy. Mnozí se 
divili, proč zrovna zde? Vysvětlením je připra-
vovaná rekonstrukce celého školního areálu od 
července 2017. 

Ozdobený vzrostlý smrk, zasazený ve středu 
zahrady, přitahoval zraky všech přítomných. 
Pozadu nezůstávala ani nově ztvárněná řezba 
„svaté rodiny“ bašťanského řezbáře Danilo-
viče, umístěná do nasvíceného betléma. Celý 
prostor zahrady, lemovaný stánky s různými 
vánočními dekoracemi a občerstvením, skýtal 
příležitost hostům, aby si vše v klidu prohlédli 
a zakoupili nějaký dáreček pro sebe nebo pro 
své blízké. Plápolající ohně v železných koších 
nabízely možnost ohřátí se, když už nepomohl 
ani teplý punč.

advent
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Na postaveném podiu vystoupili nejdří-
ve děti z místní školky a pak základní ško-
ly se svým pásmem koled. Doprovázeni 
hrou na basu a kytaru předvedli opravdu 
působivý program, kdy nejedno oko rodiče 
či prarodiče se zalesklo pýchou za svého 
potomka. Děti na pódiu vystřídala hodoňo-
vická kapela Sousedé, jejíž převážně coun-
try písně podbarvovaly sváteční atmosfé-
ru, která zde panovala.

Přízemí bašťanské školy patřilo přede-
vším dětskému tvoření, a to byla zde mož-
nost udělat si svůj adventní věnec s připra-
vených materiálů, čehož převážně děti za 
asistence rodičů rády využily. Stále plno 
bylo u stanoviště tvoření perníčků. Děti si 
mohly těsto samy vyválet a vykrojit tvar 
hvězdičky, srdíčka, sněhuláka či jiný, asi-
stentky upekly v troubě a za malou chvíli 
už se upečené perníčky daly zdobit. Krea-
tivita dětí je opravdu úžasná a jejich radost 
z toho, že mají svůj vlastnoručně vyrobený 
perníček, jistě potěšil organizátorky to-
hoto koutku. Na děti se nezapomnělo ani  
s bezalkoholovým svátečním punčem, kte-
rý chutnal opravdu výtečně!

Mnoho hostů do těchto prostor školy 
přitahovala i vůně bramborového salátu  
a smaženého kapra. Ano, nejen toto vá-
noční menu, ale třeba i topinka s tatarákem  
z lososa aj. byly nabízené dobroty bašťan-
ských rybářů.

Po šestnácté hodině, kdy se venku za-
čalo stmívat, všichni s napětím očekávali 
rozsvícení stromečku. Nejdříve si na podiu 
vzala slovo starostka obce Irena Babicová, 

která přítomným připomněla pravý vý-
znam Vánoc a popřála jejich krásné pro-
žití v kruhu svých nejbližších. A zvonění 
zvonečku bylo impulzem pro rozsvícení 
vánočního stromu, který se opravdu rozzá-
řil v celé své kráse. Do toho začali zpěváci 
místního Lašského smíšeného pěvecké-
ho sboru zpívat koledy a bylo vidět, jak 

se k nim přidává spousta lidí. Toto velké 
hudební těleso rozeznělo mnoho lidských 
srdcí, ve kterých alespoň na chvíli pano-
vala láska a pohoda. Doufejme, že tyto 
atributy štěstí nás nadále budou provázet 
nejen celým adventem, vánočními svátky, 
ale i novým rokem 2017.

Dajana Zápalková

Ohlédnutí za rozsvícením vánočního stromečku 
v Bašce ... pokračování

NA NOVÝ ROK

Po zasněžených pláních
rozběhl se kůň
do neprobádaných dnů
od kopyt mu odlétával sníh
a na větvích jinovatka
spouštěla stříbřité pápěří
na jeho hřívu
vlající pro nová svítání
a předsevzetí v běhu času
aby je nespálil mráz
či nespláchly povodně
jsme určeni nést pochodně
příštích tvůrčích činů
navzdory nezdarům
i trpkému osudu
pro doteky teplých dlaní
horkých rtů i splynutí těl
pro nové životy běží kůň
po zasněžených pláních
v novoročním slunci

                 Bohumír Vidura Foto: Vlasta Krautová

Hostinec U Čendy v Hodoňovicích se 
stal 8. prosince 2016 dějištěm posledního 
17. zasedání Zastupitelstva obce Baška 
v tomto roce. Obsah tohoto jednání byl bo-
hatý a především velmi důlěžitý, vždyť se 
mimo jiné jednalo o těchto bodech:

 ¬ Rozpočet obce Baška na rok 2017 
- podrobněji se tomuto bodu věnujeme 

v dalším článku

 ¬ Smlouva o úvěru mezi Obcí Baška  
a Komerční bankou, a.s., na refinanco-
vání úvěrového portfolia na výstavbu 
kanalizace
- na základě ekonomicky nejvýhodnější 

nabídky dochází k refinancování pů-

vodního úvěru od společnosti Česká 
spořitelna a.s.; tímto obec uspoří cca. 
8 mil. Kč, současně vyváže zastavené 
nemovitosti a zanedbatelné není i to, 
že nově nastavený úvěr je bez jakých-
koliv poplatků 

 ¬ Cena úhrady za odvádění odpadních 
vod pro rok 2017
- zastupitelstvo stanovilo cenu úhrady 

za odvádění odpadní vody pro občany  
a jiné subjekty, kteří jsou napojeni na 
stokovou síť splaškové kanalizace pro-
vozovanou obcí Baška pro rok 2017 ve 
výši 43,88 Kč za 1 m3 s DPH; tato částka 
je stanovena na základě finanční ana-
lýzy, která byla zpracována při žádosti  
o dotaci na stavbu kanalizace od SFŽP

 ¬ Odkup pozemků p.č. 934/5, 943/13, 
943/11 vše k.ú. Hodoňovice do vlast-
nictví obce Baška
- jedná se o odkup části výše zmíněných 

parcel (v celkovém rozsahu 223 m2),  
které se nacházejí v těsné blízkosti 
vodního toku a hodoňovické hasič-
ské zbrojnice; tento nákup jednak 
narovnává majetkové nesrovnalosti, 
kdy část kupovaných soukromých po-
zemků se nachází pod stavbou obecní 
budovy hasičské zbrojnice a dále se 
takto obec připravuje na realizaci 
parkovacích míst na přilehlé parcele 

 ¬ Žádost o bezúplatný převod části po-
zemku p.č. 723/1 k.ú. Baška do vlast-
nictví obce Baška

Zasedání Zastupitelstva Obce Baška
z radnice
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- zastupitelstvo schválilo žádost obce 
Baška o bezúplatný převod části po-
zemku p.č. 723/1 k.ú. Baška (tj. mos-
tek u p. Blahuta) v předpokládaném 
rozsahu cca 40 m2 z vlastnictví Čes-
ké republiky; získání tohoto pozemku 
souvisí se stavbou chodníku od hos-
tince Bašťanka po bývalé brouzdališ-

tě, která je v současné době projekto-
vána

 ¬ Pověření kontrolního výboru kontrolou 
reklamačních řízení v rámci akce „Ka-
nalizace obce Baška“
- o provedené kontrole výbor pořídí 

zápis, který bude obsahovat, co bylo 

kontrolováno, jaké nedostatky byly 
zjištěny a navrhne opatření, směřují-
cí k odstranění nedostatků. Kontrolní 
výbor předloží zápis na březnovém 
zasedání Zastupitelstva obce Baška 
roku 2017.

Martin Čajánek, 
místostarosta obce Baška

Jedním z bodů 17. zasedání zastupitel-
stva obce bylo schválení rozpočtu na rok 
2017. Návrh plnění a čerpání rozpočtu 
zpracoval Finanční výbor. Po projednání  
v Radě obce byl zastupitelům předložen 
vyrovnaný rozpočet s příjmy i výdeji ve 
výši 85,2 mil. Kč, který je ve srovnání  
s rokem 2016 téměř o 15 mil. Kč vyšší.

Podstatnou část příjmové stránky našeho 
rozpočtu tvoří daňové příjmy, úhrnem více 
než 35 mil. Kč a příjem za odvádění odpad-
ních vod splaškovou kanalizací ve výši té-
měř 3 mil. Kč. Obecní rozpočet také počítá 
s příjmy z výběru poplatků za likvidaci do-
movního odpadu ve výši více než 2 mil. Kč. 
Třídění odpadu a pronájem sběrného dvora 
by měl obci přinést více než 0,6 mil. Kč. 
Pro dosažení vyrovnaného rozpočtu je také 
nutné kalkulovat s částkou 36 mil. Kč, kte-
rou tvoří část hospodářského přebytku nebo 
chcete-li finančních rezerv z let minulých.

Ve výdajové části našeho rozpočtu před-
stavují významnou částku náklady spojené 
s provozem kanalizace, které by měly do-
sáhnout 7 mil. Kč. Výdaje v této kapitole 
zahrnují kromě nákladů spojených s pro-
vozem kanalizace také úhradu stočného 
společnosti SmVaK, splátky úroků z dosud 

nesplacené části úvěru a náklady na demo-
lice některých z dnes již nepotřebných ČOV  
u obecních budov. Samostatnou rozpočto-
vou kapitolou jsou splátky jistiny úvě-
ru ve výši téměř 4 mil. Kč. V souvislosti 
se splácením našeho úvěrového závazku  
(k 1.1.2017 zbývá splatit ještě 54,4 mil. Kč) 
je vhodné zmínit také to, že zastupitelstvo 
schválilo refinancování úvěrového portfolia 
a nová úvěrová smlouva přinese úsporu cca 
8 mil. Kč na úrocích splácených do konce 
roku 2030.

Ve výdajích máme vyhrazenou částku 
6,5 mil. Kč v kapitolách silnice a další po-
zemní komunikace. Kromě oprav stávají-
cích komunikací a chodníků počítáme také 
s rekonstrukcí komunikace v Kunčičkách 
(od obč. Urbiše až po podchod u obč. Pen-
kaly) a výstavbou komunikace před obč. 
Opluštilem. Budou zpracovány projektové 
dokumentace na cyklostezku, chodník na 
Malé Bašce a v Hodoňovicích. V Bašce by 
měl být vybudován nový záliv autobusové 
zastávky a parkoviště u mateřské školy.

Výdaje v kapitole školství představují 
částku 4,35 mil. Kč, která je určena pro 
zpracování projektové dokumentace re-
konstrukce školy v Bašce a na obvyklé 
provozní náklady všech objektů základní 
školy i mateřských škol. V kapitole územní 

rozvoj je vyhrazena částka 3,5 mil. Kč na 
výkupy pozemků pro komunikace i cyklo-
stezku. Sběr a svoz komunálního odpadu 
činí 3 mil. Kč. Náklady spojené s veřejným 
osvětlením a rozhlasem mohou dosáhnout 
částky 3,3 mil. Kč, protože zahájíme vý-
měnu svítidel a vedení dle projektové 
dokumentace. Kromě dalších nákladů ne-
zbytných pro provoz obce byla schválena 
řada dotačních smluv pro zajištění činnosti 
a projektů našich zájmových, kulturních  
a sportovních spolků i sdružení. Částka na 
podporu všech těchto zájmových aktivit  
v obci přesahuje 500 tis. Kč. Obec nezapo-
míná ani na sociálně potřebné či seniory, 
na příspěvky a dotace v této oblasti je vy-
hrazeno 650 tis. Kč.

V rozpočtových výdajích figuruje i re-
zerva 19,2 mil Kč, kterou budeme potře-
bovat na spolufinancování dalších inves-
tičních akcí dle schváleného „Zásobníku 
akcí na rok 2017“. V případě, že uspěje-
me s žádostmi o dotace, jsme připraveni 
realizovat projekty na zateplení obecních 
objektů (budova bývalé školy v Hodoňo-
vicích, dům pro seniory v Kunčičkách, 
budova MŠ v Bašce) nebo rozšíření kom-
postárny o další technologické vybavení.

Zpracoval Ing. Tomáš Břežek, 
předseda Finančního výboru

Obec Baška bude v roce 2017 hospodařit s více 
než 85 milióny korun
rozpočet obce

Víte, odkud byl vánoční strom rozsvícený u Základní školy v Bašce?
Pracovníci obecních služeb zdárně pokáceli vánoční strom v Místku na Staré Riviéře, který Obci Baška darovala Zdeňka Otipková, 

přepravili jej do Bašky k ZŠ a upevnili na předem stanovené místo, aby byl připraven na slavnostní rozsvícení.
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Na základě zavedení MHD zdarma 
v roce 2013, došlo především na lince 
865003 Baška – Frýdek-Místek – Dobrá 
– Nošovice k výraznému navýšení počtu 
spojů v relaci Baška, Obecní úřad – Baš-
ka, HodoňoviceKamenec. Vzhledem  
k velkému vytížení uvedené linky a také 
s ohledem na kolizní situace vznikající  
v Hodoňovicích při přejíždění silnice I/56 
docházelo k častým zpožděním na jednot-
livých spojích, které se následně přenášeli 
do dalších spojů ostatních linek.

Pro snížení negativního dopadu zpoždění 
na celý dopravní systém, došlo po dohodě  
s objednatelem dopravy k omezení počtu 
spojů na lince 865003 Baška – Frýdek-Mís-
tek – Dobrá – Nošovice a vybrané spoje byly 
převedeny do linky 865017 Baška – Frýdek-
-Místek – Sviadnov – Frýdek-Místek.

Odjezdy z Kamence do Frýdku Místku:
Linka 865003 – 4:08 (2017 nově 4:00), 

5:21, 6:17, 7:54, 9:18, 10:18 (2017 zruše-
no), 11:18, 12:48 (2017 zrušeno), 13:48 
(2017 zrušeno), 14:48 (2017 zrušeno), 

15:18, 16:48, 17:48 (2017 zrušeno), 19:13, 
20:29 (2017 zrušeno).

Linka 865017 – 4:39, 13:00 (nový spoj 
2017 – přestup na zastávce Baška OÚ), 
14:00 (nový spoj 2017 - přestup na Letné), 
20:44 (nový spoj 2017).

Linka 865019 – spoj v 7:10 (beze změ-
ny – nejede o prázdninách).

Příjezd na Kamenec od Frýdku Místku:
Linka 865003 – 6:59 (r. 2017 zrušeno), 

8:57, 9:57 (2017 zrušeno), 10:57, 12:27 
(2017 zrušeno), 12:57 (nový spoj 2017), 
13:27 (2017 zrušeno), 13:56 (nový spoj 

2017), 14:27 (2017 zrušeno), 15.04, 15:27 
(2017 zrušeno), 16:27, 17:27 (2017 zruše-
no),18:56, 19:55 (2017 zrušeno), 22:50.

Linka 865017 – 6:13, 7:54, 20:40 (nový 
spoj 2017).

Celkově tedy došlo k poklesu o 8 spojů 
v obou směrech. Technicky jde o omeze-
ní dopoledního i odpoledního sedla, vždy  
o jeden pár spojů. Redukce ostatních spojů 
se týká ranní a odpolední přepravní špičky, 
zde však zůstává spojení v intervalu kaž-
dou hodinu.

Pro srovnání lze uvést i celkové denní 
vytížení zastávky Kamenec.

Změna JŘ linky 865003 v Bašce od 11.12.2016
informace

E-MAILOVINY z BAŠKY
Chtěli byste dostávat pravidelné informace z obce Baška? 
Spustili jsme automatický zpravodaj „E-MAILOVINY“. 

Registrujte se na www.baska.cz v levém sloupci „Novinky na e-mail“. 
Obec Baška je i na sociálních sítí více na www.facebook.com/baska.cz 

nebo www.google.cz/+baskacz

Hned na začátku je nezbytné uvést, že 
vedení obce není autorem JŘ MHD a rov-
něž nepožadovalo dneska tolik diskutované 
úpravy JŘ. Příprava JŘ MHD, popřípadě 
jejich úpravy, jsou především v rukou ob-
jednavatele - tedy Magistrát města Frýdku 
–Místku (Odbor dopravy a silničního hos-
podářství) a poskytovatele - tedy ČSAD 
Frýdek-Místek. S upravenou formou JŘ 
byla obec poprvé seznámena 21. 11. 2016 
a je zřejmé, že již nebylo možné jakékoli 
zásadní úpravy provést (platnost začala pak 
k 11. 12. 2016). Samozřejmě jsme zazna-
menali odmítavé postoje našich občanů,  
a to především Hodoňovic, kterých se změ-

ny dotkly snad nejvíce. Na základě těchto 
reakcí jsme vyvolali jednání se zástupci 
města, které proběhlo 12. 12. 2016, kde 
jsme přednesli jak negativně změnu JŘ vní-
mají občané Bašky, ale také jsme vyslechli 
argumentaci, kterou druhá strana vysvětluje 
důvody provedené změny. Ty jsou přede-
vším v rovině finanční náročnosti na provoz 
všech autobusových spojů dle JŘ platného 
před 11. prosincem a dále pak v kompli-
kovaném průjezdu křižovatkou přes I/56 
směrem na Hodoňovice-Kamenec. Z této 
schůzky vyplynulo, že vedení Magistrátu 
města Frýdku-Místku chce vzniklou situaci 
řešit a tedy posoudit konkrétní požadavky 
občanů na úpravu JŘ a ty pak projednat  
s ČSAD. Současně zaznělo, že vedení obce 

a následně zastupitelé mohou pak posoudit 
možnost zvýšení finanční spoluúčasti na 
provozu MHD v obci.

Na obecním úřadě se shromáždily všech-
ny písemně podané konkrétní požadavky 
občanů a ještě před vánočními svátky byly 
zaslány na Magistrát města Frýdku- Míst-
ku. Po posouzení reálnosti jednotlivých 
požadavků obce pracovníky magistrátu  
a následně ČSAD, bude, jak předpokládá-
me, v prvním týdnu v lednu uskutečněna 
schůzka všech zúčastněných stran, kde by 
zaznělo, v jakém časovém harmonogramu 
se akceptované požadavky promítnou do 
JŘ MHD.

Irena Babicová, starostka obce
Martin Čajánek, místostarosta obce

Vyjádření vedení obce ke změně jízdního řádu MHD
informace

Změna jízdního řádu linky 865003 v Bašce od 11.12.2016

Na základě zavedení MHD zdarma v roce 2013, došlo především na lince 865003 Baška – Frýdek-
Místek – Dobrá – Nošovice k výraznému navýšení  počtu spojů v relaci  Baška,  Obecní  úřad –
Baška,Hodoňovice,Kamenec.  Vzhledem k velkému vytížení uvedené linky a také s ohledem na
kolizní situace vznikající v Hodoňovicích při přejíždění silnice I/56 docházelo k častým zpožděním
na jednotlivých spojích, které se následně přenášeli do dalších spojů ostatních linek.

Pro snížení negativního dopadu zpoždění na celý dopravní systém, došlo po dohodě s objednatelem
dopravy k omezení počtu spojů na lince 865003 Baška – Frýdek-Místek – Dobrá – Nošovice a
vybrané spoje  byly převedeny do linky 865017 Baška –  Frýdek-Místek  – Sviadnov –  Frýdek-
Místek. 

Odjezdy z Kamence do Frýdku Místku:
Linka 865003 – 4:08 (2017 nově 4:00), 5:21, 6:17, 7:54, 9:18, 10:18 (2017 zrušeno), 11:18, 12:48
(2017 zrušeno), 13:48 (2017 zrušeno), 14:48 (2017 zrušeno), 15:18, 16:48, 17:48 (2017 zrušeno),
19:13, 20:29 (2017 zrušeno).
Linka 865017 – 4:39, 13:00 (nový spoj 2017 – přestup na zastávce Baška OÚ), 14:00 (nový spoj
2017 - přestup na Letné), 20:44 (nový spoj 2017).
Linka 865019 – spoj v 7:10 (beze změny – nejede o prázdninách).

Příjezd na Kamenec od Frýdku Místku:
Linka 865003 –  6:59 (r. 2017 zrušeno), 8:57,  9:57 (2017 zrušeno), 10:57,  12:27 (2017 zrušeno),
12:57 (nový spoj  2017),  13:27 (2017 zrušeno),  13:56 (nový spoj  2017),  14:27 (2017 zrušeno),
15.04, 15:27 (2017 zrušeno), 16:27, 17:27 (2017 zrušeno),18:56, 19:55 (2017 zrušeno), 22:50.
Linka 865017 – 6:13, 7:54, 20:40 (nový spoj 2017).

Celkově tedy došlo k poklesu o 8 spojů v obou směrech. Technicky jde o omezení dopoledního i
odpoledního sedla,  vždy o jeden pár  spojů.  Redukce ostatních spojů se týká ranní  a odpolední
přepraví špičky, zde však zůstává spojení v intervalu každou hodinu.
Pro srovnání lze uvést i celkové denní vytížení zastávky Kamenec.
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Severomoravské vodovody a kanalizace 
Ostrava a.s. schválily na základě usnesení 
představenstva akciové společnosti v sou-

ladu s platnou legislativou nové ceny vod-
ného s účinností od 1. ledna 2017 takto:

Voda pitná (vodné)
41, 41 Kč/m3 
(včetně 15% DPH)

Nové ceny budou uplatněny vůči odbě-
ratelům po prvním odečtu měřidel násle-
dujícím po 1. lednu 2017, popřípadě bude 
postupováno dle uzavřených smluvních 
vztahů mezi odběratelem a dodavatelem.

Obec Baška navrhla a Zastupitelstvo 
obce dne 8. 12. 2016 schválilo cenu stoč-
ného pro rok 2017, dle finanční analýzy 
zpracované v rámci žádosti o dotaci ze 
Státního fondu životního prostředí ČR 
(SFŽP ČR) a odsouhlasena 
SFŽP takto:

Odpadní voda 
(stočné)
43,88 Kč/m3 
(včetně 15% DPH)

Každý rok začátkem 
ledna vychází do ulic sku-
pinky koledníků a cho- 
dí od domu k domu s ko- 
ledou a přáním všeho 
dobrého do Nového roku. 

Díky dlouholeté tradici je již Tříkrálová sbír-
ka mezi lidmi známá a většinou se koledníci 
setkávají s vlídným přijetím.

Skupinky koledníků, doprovodné akce 
i distribuci pokladniček v našem regionu 
organizuje Charita Frýdek-Místek ve spo-
lupráci s obcemi, farnostmi a různými mlá-
dežnickými organizacemi.

Další ročník sbírky bude probíhat od 
1. do 15. ledna 2017.

Ve vaší obci Baška se během Tříkrálové 
sbírky 2016 vybralo 45 573,- Kč. Úspěch 
celé akce závisí na aktivitě těch, kteří se dob-
rovolně zapojují do sbírky. Vážíme si vašich 
příspěvků a také pomoci při koledování.

V roce 2017 bychom rádi 
z výtěžku Tříkrálové sbírky 
nakoupili nové vybavení 
(počítače, softwary pro zá-
pis klientů, aj.) pro Charitní 
pečovatelskou službu, Cen-
trum Pramínek, Oázu po-
koje a pro Poradenské cen-
trum. Dále chceme zajistit 

kvalitní vzdělávání našim zaměstnancům  
v Klubu Nezbeda, ve službě ZOOM, v Te-
rénní službě Rebel. Pro Denní centrum Ma-
ják koupíme nový šicí stroj, který poslouží 
při pracovní terapii. Z výtěžku rovněž čás-
tečně pokryjeme náklady nového vozidla 
pro Charitní ošetřovatelskou službu.

Děkujeme za vaši pomoc 
a podporu.

Více informací o sbírce 
najdete na http://www.tri-
kralovasbirka.cz/

Renáta Mecová
koordinátorka 

Tříkrálové sbírky 
Charity Frýdek-Místek

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2017
charita

Několik chlad-
ných dní se sně-
hovou nadílkou 
jsme zažili už  
i v prosinci, ale 
ta pravá zima nás 
ještě čeká, proto 
jsem požádala  
o rozhovor Jose-
fa ŽÁKA - pra-

covníka Obecního úřadu Baška, pověře-
ného vedením obecních služeb, zda by mi 
nezodpověděl několik otázek, co se týče 
zimní údržby komunikací v obci Baška.

Kdo provádí zimní údržbu komunikací 
na území naší obce?

Údržbu na území místní části Baška 
provádí fa REAMO Libora Pavlase, na 
katastru Hodoňovic Karel Penkala  a míst-
ní část Kunčičky u Bašky mají na starost 
obecní služby. Jedná se o odklízení sněhu 
z komunikací plužením. Dále je třeba za 

určitých povětrnostních podmínek komu-
nikace posypat inertním materiálem (větši-
nou struskou), toto zajišťují ve všech třech 
částech Služby obce Baška. A samostatnou 
kapitolou jsou chodníky, autobusové za-
stávky, lávky a most přes řeku Ostravici, 
které jsou rovněž v péči obecních služeb.

Jakou techniku pro tuto údržbu mají 
služby k dispozicí?

Plužení silnic je prováděno klasicky 
traktorem ZETOR PROXIMA s taženým 
pluhem. Pro posyp struskou je třeba pluh 
vyměnit za nesený strojní posypovač. Pro 
údržbu chodníků je používán zahradní 
traktor STAR JET s přední radličkou, dvě 
ruční frézy, lžícový nakládač SUNWORD 
na odklízení závějí a nahromaděného sně-
hu a na údržbu lávek a míst, kde nelze vjet 
s technikou, se používají klasická sněžná 
hrábla a hliníkové lopaty.

Jak samotná údržba probíhá?
Obecně jsou podmínky dány „Plánem zim-

ní údržby pro obec Bašku“. Vždy je však tře-

ba postupovat individuálně vzhledem k sou-
časné povětrnostní situaci, předpovědi počasí  
a dalším skutečnostem. Je jednoduché a alibi-
stické poslat traktory s pluhy jezdit po částeč-
ně zasněžených cestách, ale 1. – je to neekono-
mické, za 2. – se ničí cesty i pluhy. Rovněž je 
jednoduché zasypat cesty hromadou strusky, 
která – pokud však nemá vhodné podkladové 
podmínky, mizí rychle v okolních příkopech  
a s jejím zvýšeným množstvím se zvyšuje  
i stupeň prašnosti na jaře. S údržbou chod-
níků je to obdobné. Vždy se snažíme vyrazit 
do terénu v nejvhodnějším čase, bez ohledu 
na denní nebo noční dobu či den v týdnu tak, 
aby naši občané měli chodníky s ohledem na 
množství sněhových srážek a teplotní pod-
mínky co nejlépe připraveny na bezpečnou 
chůzi.

Setkáváte se s nějakými problémy při 
zimní údržbě ze strany občanů?

Za dva hlavní nešvary, které ztěžují od-
klízení sněhu z komunikací, považujeme 
osobní automobily odstavené na krajni-
cích nebo přímo v komunikacích. Traktory 

Rozhovor s panem Josefem Žákem
obecní služby

Cena vodného a stočného od 1. 1. 2017
informace
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V pátek druhého adventního týdne před-
vánočního času uplynulého roku se v sále 
Hostince u Čendy v Hodoňovicích konal 
Adventní koncert. Pozvání přijala mladobo-
leslavská kapela Brontosauři revival, která 
se věnuje tvorbě Honzy a Franty Nedvědo-
vých. Nabídli nám tedy ukázky od kapely 
Toronto, přes Brontosaury, Spirituál kvin-
tet, až po výběr ze sólové kariéry každého 

z bratrů. Zazněly také dvě písničky mladší 
generace Nedvědů, kapely Příbuzní. 

Přítmí sálu osvětleného pouze plamínky 
svíček, vůně cukroví na stolech, vánoční 
punč, v rohu krásný živý vánoční strome-
ček. Atmosféra přímo dělaná pro adventní 
koncert čekala na všechny, kteří dorazili. 

Kapela podala neskutečně profesionální 
výkon, nádherné zpracování všech písní, 
tóny a sóla kytar, příjemný hlas mužského 
zpěvu a k tomu krásný zvučný hlas zpě-

vačky. Celý sál se přidával k tak známým 
slovům téměř zlidovělých písniček. 

Společně jsme si zavzpomínali, písničky 
se dotkly všech romantických duší a atmo-
sféra nabitá emocemi nám otevřela srdce. 
Slova písní zabrnkala na strunu přátelství, 
lásky, porozumění, vzpomínek. Pod rouš-
kou tmy se mnohým leskly oči a padla ne-
jedna slzička, když se dojemná slova nesla 
doprovázená více než stohlasým davem sá-
lem. Tak silná a jedinečná byla atmosféra... 

Určitě každý z nás měl někoho, koho by 
tam sebou rád měl, a kdo už s námi být ne-
mohl, a přesto vlastně byl, jsem o tom pře-
svědčena. A vlastně to tak mělo být. Advent-
ní čas je také o vzpomínání, o bilancování, 
o smíření. A tohle všechno bylo v sále cítit.

Po více než dvou hodinách, když se kon-
cert chýlil ke konci, všichni v sále doprovodili 
kapelu zpěvem ve stoje. A jako závěrečné po-
děkování následoval téměř nekončící potlesk.

Věřím, že tento adventní koncert sku-
piny Brontosauři revival splnil očekávání 
všech z nás mírou více než vrchovatou. 
Nasvědčovala tomu slova chvály a spoko-
jené tváře, když jsme se postupně loučili  
a rozcházeli se do svých domovů.

První prosincová neděle proběhla v Hos-
tinci U Čendy v Hodoňovicích ve zname-
ní Mikuláše. Místní Čendaspolek s fojtem 
tentokrát pozvali Divadlo tety Chechtalíny, 

aby sehrálo nejen pro děti, ale i pro rodiče 
či prarodiče, pohádku Do nebíčka, do pek-
líčka. 

Sál hostince s dětmi v prvních řadách 
a jejich doprovodem u stolů se zaplnil do 
posledního místa. Všichni čekali s napětím, 

co se bude dít. A ono se dělo. Na podiu se 
objevil Mikuláš, vysoký jako hora, přímo  
s čertem a andělem. Ti provázeli děti zmíně-
ným peklem, kam se dá dostat, když máme 
spoustu hříchů, které ale můžeme odčinit 
dobrými skutky. Veselá čertice pak vtahovala  

Mikulášská nadílka i s pohádkou
ze spolků

Adventní koncert skupiny Brontosauři revival 
měl nezapomenutelnou atmosféru
ohlédnutí

s pluhem pak provádí jakýsi slalom mezi 
takovými auty, zpomalují plynulé odklíze-
ní sněhu a zvyšují nebezpečí kolize s trak-
torem. Druhým nešvarem jsou kameny či 
kusy betonu, rozmístěné na obecních po-
zemcích, jimiž si občané „chrání“ trávníky 
před svými ploty. Takto zasněžené a stěží 

viditelné kameny jsou příčinami vzniku 
materiálních škod na odklízecí technice,  
v horších případech se podílejí na kolizích 
s dopravními prostředky či chodci.

A závěrem Josef Žák říká:
„Za obecní služby obce Baška mohu říci, 

že se za všech okolností bez ohledu na denní 

dobu, soboty, neděle či svátky, vždy snažíme 
udělat to nejlepší pro naše občany, co nám 
technika, naše síly a příroda dovolí.“

Děkuji za rozhovor a přeji všem pracov-
níkům Obecních služeb Baška, aby je ne-
zmary a vrtochy letošní zimy nezaskočily! 

Dajana Zápalková
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Jednotka sboru dobrovolných hasičů 
Baška je již od roku 2014 předurčena pro 
práci na vodě. Spolu s dalšími čtrnácti 
předurčenými jednotkami si tak převzali 
motorové nafukovací čluny, které nakoupil 
a daroval Moravskoslezký kraj. Převzetí 
se uskutečnilo na stanici HZS Ostrava-Zá-
břeh, a to 12. 12. 2016. 

U předání člunu byli dva členové jed-
notky i se starostkou obce Baška Irenou 
Babicovou. Již od počátku akce probíhala 
dobrá nálada, z důvodu přidělení předvá-
nočního dárku pro bašťanské hasiče. Po 

předání potřebné dokumentace a informací 
důležitých k provozu, bylo vše převezeno 
do hasičské zbrojnice v Bašce. 

Člun je především určen pro práci při 
povodních a uveze až 8 osob. Proto jej naši 
hasiči dostali i s další výbavou. A to se sa-
dou plovacích vest, házecími pytli s lanem, 
pádly, přilbami, plachtou, kompresorem 
pro případné dotlakování komor a silným 
dvouválcovým motorem, který je v pří-
padě nutnosti odnímatelný. Celé plavidlo 
je na speciálním podvozku pro přepravu 
lodí. Podvozek je navržen tak, aby se dal 
připojit za jakékoliv vozidlo. To zname-
ná, že je možno připojit jak tažné oko, tak  
i zařízení připojitelné na kouli. Výhodou 
tohoto podvozku je i nastavitelnost výšky 
trubkové oje. Toto vše je pro místní hasiče 
důležité v tom, že člun je možno připojit 
jak za osobní automobil, tak i za cisterno-
vou automobilovou stříkačku.

Nyní čeká všechny členy jednotky po-
třebné školení k použití plavidla, aby  
v případě mimořádné události vše probíha-
lo tak jak má. Místní hasiči věří, že těchto 

událostí bude co nejméně, avšak pokud 
situace jinak nedá, udělají vše, aby za po-
moci nových zařízení co nejvíce zabránili  
škodám. 

Michal Štěbra

Hasiči si převzali člun
informace

Taneční mistři Martin Prágr a Denisa 
Galandžárová lákali naše občany do kur-
zu tance už v září loňského roku. A to ne-

jen, že případné zájemce naučí tancovat, 
ale budou mít možnost „okoštovat“ vína 
z jižní Moravy. Proč ne, když pan Martin 
pochází z Hodonína! Slečna Denisa je z 
nedaleké Stříteže, tancují a rozdávají li-

dem radost z pohybu společně již sedm let. 
Oba jsou Mistři ČR ve společenském tanci 
- mládež do 21 let.

Tak, a těmto mladým lidem se nakonec 
podařilo uspořádat kurz TANEC nebo 

TANEC nebo VÍNO u konce
taneční kurz

děti na podium, aby zazpívaly, řekly bás-
ničku a pak spolu všichni dohromady 
tancovali. Krásnými zlatými křídly tančil  
i anděl a děti poznaly, že se nemusí bát, že 
sem tam ty jejich neplechy se dají odpustit.

A když došlo k nadílce a Mikuláš s čerticí 
za asistence anděla rozdával dárky, proběhlo 
vše hladce bez většího pláče. Některé děti se 
dokonce s čerticí fotily. Nastal čas loučení,  
když děti už zvědavě rozbalovaly své dár-

ky a dospělí si povídali se známými a ob-
čerstvovali se. Mikuláš popřál všem klidný 
adventní čas a spokojené Vánoce a pomalu 
se svým andělským i čertovským doprovo-
dem odešel na další štaci. Děti ale byly stále 
více rozverné, takže jim pořadatelé uvolnili 
parket, pustili písničky, aby mohly tancovat  
a skotačit. Ty klidnější z nich zkoumaly 
ozdoby na velkém vánočním stromečku 
v rohu místnosti. Světýlka zářících svíček 

svítily spokojeně v jejich očích. Jen za okny 
chyběla bílá sněhová peřina, která by navo-
dila tu pravou sváteční atmosféru.

Jistě se dočkáme i sněhu a radovánek  
s ním spojených. A když se starý rok pře-
houpne v ten nový se sedmičkou na konci, 
to už zase budeme ukrajovat den po dni  
z nového roku. Co nám asi všem přinese. 
Věřme, že jen to dobré!

Dajana Zápalková
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VÍNO V Bašce. Od září do prosince se uči-
lo pod jejich odborným vedením 21 párů 
různé tance (cha-cha, valčík, rumba, sam-
ba, jive, tango aj.). A jak jim to šlo? Urči-
tě má každý účastník jiný názor, jednomu 
jde více to, druhému ono. Ale musím říct, 
že když jsem se byla v kulturním domě asi  
v půlce tanečních podívat, jaké pokroky 

páry udělaly, byla jsem překvapená. Oprav-
du tancovaly pěkně, pokud někdo ihned 
něco nepochopil, slečna Denisa přispěcha-
la, aby správné kroky dotyčnému či dotyčné 
ještě předvedla individuálně. Samozřejmě 
se nejdříve trénovaly základy bez hudby, 
pak teprve postupně s hudbou, až z toho 
krásného pohybu v bocích, s nataženými 

nohami vzešel nádherný kus tanečního pro-
jevu. Já zrovna viděla nácvik cha-chy, ta-
nečnice rozvlnily své pestré šaty, partneři se 
snažili, seč mohli – krásná podívaná. 

Nedalo mi to, abych se nezeptala nej-
mladších účastníků kurzu Pavly a Aleše, 
jak hodnotí tyto taneční: „Jsme oba dva 
začátečníci, je to vše pro nás nové, takže 
se mnohdy musíme dosti soustředit na kro-
ky. Ale taneční mistři nám to vše opravdu 
skvělé vysvětlí, takže jsme se dosud vždy 
protancovali do zdárného konce každého 
učeného tance, za což jsme rádi“, zhodno-
tila průběh kurzu mladá tanečnice Pavla.

Účastníci kurzu si prožili ještě i svoji 
„závěrečnou“, na kterou si mohli pozvat 
své známé, aby se jim doslova pochlubili, 
jak jim pokročili ve svém „tanečním umě-
ní“.

A že zájem o kurzy tance jsou, o tom 
svědčí i záměr tanečních mistrů pořádat 
od 14. března 2017 kurzy TANEC nebo 
VÍNO v kulturním domě v Bašce pro za-
čátečníky i pokročilé. Stanete se i Vy jejich 
absolventy? Sledujte Zpravodaj obce Baš-
ka, vývěsní tabule v obci, kde bude psáno 
více.

Dajana Zápalková

Období Vánoc  
a přelom roku bývá 
časem bilancování 
a novoročních přá-
ní. Ráda bych na-
psala, že rok 2016 
byl rokem klid-

ným, harmonickým, bez zásadních změn  
a zvratů v životě školy, ale nebyla by to 
úplná pravda. Samozřejmě, že „starý“ rok 
ve svém průběhu poklidně přivítal prvňáč-
ky a nechal „vylétnout“ žáky pátých tříd. 
Děti ze školek, stejně jako žáci ve škole 
absolvovali mnoho kulturních, sportovních, 
divadelních, společenských a dalších akcí  
s nejrůznějším zaměřením. Zážitky z olym-
piád, soutěží a akcí můžete zhlédnout na 
webových stránkách školy v sekci fotogale-
rie. V pozadí všech těchto aktivit se již však 
tiše rýsovaly větší a velké projekty, které 
nás zaměstnají v roce „novém“ a v letech 
následujících. 

V následujících letech nás čeká revita-
lizace mateřské školky v Bašce, vybudo-
vání nových parkovacích stání u školky  
a také zvelebení a doplnění školní zahrady. 
Školka oblékne barevný kabátek a svými 
barvami bude vítat děti už zdálky. Na za-

hradě plánujeme vybudovat několik zá-
koutí, pro nejmenší děti to bude „koutek  
u Křemílka a Vochomůrky“, starší děti jis-
tě s nadšením přivítají nový prolézací hrad, 
prolézací tunel, balanční můstek, houpač-
kové hnízdo a další herní prvky. Školka  
v Kunčičkách u Bašky nebude tentokrát  
v hledáčku stavebníků, ale to neznamená, 
že bychom tam neplánovali drobné změny. 
Tou nejpodstatnější událostí nového roku 
však bude zahájení rekonstrukce a výstav-
by školy v Bašce. Tento dlouholetý Baš-

kou dosud neuskutečnitelný záměr pomalu 
nabývá jasných parametrů, termínů, metrů 
čtverečních, částek, organizací, ale i složi-
tostí a překážek, jak už to tak u velkých 
projektů bývá. Proto si dovolím popřát ne-
jen jménem svým, ale všech zaměstnanců 
školy a školky a samozřejmě jménem dětí, 
aby se sny staly brzy skutečností, aby nás 
překážky a nezdary neodradily a hlavně, 
abychom ten „velký ranec práce a starostí“ 
všichni ustáli ve zdraví.

Renáta Válková, ředitelka školy

Novoroční přání školy
ze školy
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Pokračování vyhlášení nejlepších 
příběhů soutěže: Píšeme svůj vlastní 
příběh s tématem: Můj největší záži-
tek z prázdnin

kreslíme vlastní příběh

Můj největší zážitek z prázdnin 

9

TOP - Magdaléna Chrápková, 3. třída

2. místo - Jakub Dujka, 3. třída

3. místo - Jindřich Měrka, 3. třída

1. místo - František Kočara, 3. třída
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Zážitek z prázdnin
Jan Kulka, 5. třída (Zvláštní cena Za ne-
zapomenutelný zážitek)

Bydlím v Bašce na Dřevjeném kopci, 
mám výhled na přehradu a lesy kolem. 
Často chodím do lesa, ale v létě se mi stalo 
něco zvláštního.

Bylo to v srpnu. Jednou ráno jsme se  
s kluky dohodli, že půjdeme do lesa. Byl 
jsem tam už mnohokrát, ale tentokrát to 
bylo zvláštní.

Vyšli jsme asi v devět hodin. Svítilo 
slunce, ale protože předchozí den pršelo, 
bylo všude mokro a podél lesa bláto. Bro-
dili jsme se blátem a pozorovali zvířata. 
Otisky kopyt srnců a divokých prasat byly 
všude. Na chvíli jsme se rozdělili a najed-
nou na mě kamarád zavolal. Ukázal nám 
stopy, které nikdo z nás nepoznal. Vypa-
daly jako velké stopy od psa s dlouhými 
drápy. Přeskočili jsme potok a pokračovali 
hlouběji do lesa. Cestou jsme olamovali 
klacíky ze suchých stromů. Jeden strom 
vypadal podivně. Měl do hloubky oškrá-
baný celý kmen. Najednou jsem něco uvi-

děl, myslel jsem, že vidím divoké prase. 
Bylo to černé a hrabalo to v houští, kde 
nebylo moc vidět. Ztišili jsme se a potom 
jsme šli blíže. Nevěřili jsme svým očím. 
Před námi něco vyhrabával z hromady listí 
tmavý, huňatý medvěd. Mysleli jsme, že se 
nám to zdá. Nevěděli jsme, jestli se máme 
bát, a nebo jít ještě blíž, protože nikdo  
z nás se ještě s medvědem ve volné přírodě 
nesetkal.

Raději jsme pomalu ustupovali, až byl 
skoro z dohledu. Utíkali jsme hned domů. 
Byl to zvláštní zážitek, i když trochu ne-
bezpečný.

Mé adrenalinové zážitky
Adam Butkov, 5. třída (1. místo)

Na prázdniny se vždycky moc těším, 
snad jako každý. Nemusím brzy vstávat, 
plnit si povinnosti do školy, zkrátka pará-
da. Kam o prázdninách pojedeme, je skoro 
jasné, vždy míříme za teplem a vzhledem 
k tomu, že se mamka domluví španělsky, 
tak za španělským teplem. Pro mě to vždy 
znamená, že chci nejen poznat něco nové-
ho, ale také zažít nějaký adrenalin.

Začalo to tím, že jsme jeli na španělský 
ostrov Mallorca do hotelu Mariant. Poté, 
co jsme se ubytovali, jsme šli na pláž a tam 
jsem uviděl vyhlídkový let padákem. Mám 
rád adrenalinové sporty, takže to bylo zase 
něco nového. Zaplatili jsme si dva lety, 
protože mamka to nemá ráda. Člun nás 
zavezl na rozlehlé moře a pak nám dali po-
stroje, člun se rozjel a vyzdvihl nás do výš-
ky. Vyhlídka byla velmi krásná, ale při po-
myšlení že spadneme, to nebylo nic moc. 
A tak po deseti minutách nás zase přitáhli 
na člun a jeli jsme ke břehu. 

Ten den jsme měli objednané auto, takže 
jsme jeli do hlavního města, které má při-
bližně 396 570 obyvatel a jmenuje se Pal-
ma de Mallorca, objeli jsme skoro všechny 
památky, například: katedrálu a přístav, ve 
kterém byla zakotvena spousta lodí od ja-
chet až po plachetnice.

Během následujících prázdnin naše leta-
dlo směrovalo na Ibizu. Měl to být ostrov 
plný zábavy a také byl. Nevím, kdy tam 
odpočívají, ale tam to prostě žije. Mě samo-
zřejmě zajímalo, jaký adrenalinový zážitek 
mě tady čeká. Na Ibize byly vodní čluny  
a takové tvrdé věci, na které si sednete,  
a ony vás táhnou za člunem po moři. První 
jsem zkusil vodní čluny. Posadili nás na člun 
a vyvezli nás z dohledu pláže, seděl jsem za 
taťkou, takže mi nestříkala voda do obličeje, 
ale pak, jak jsem jel sám, tak to bylo strašné. 
Voda mi šplouchala na obličej a nic jsem ne-
viděl, naštěstí jsem to uřídil. Po 30 minutách 

jsem dojel k člunu a ten nás odvezl zpátky 
na pláž. Pak jsme zkusili sedačku, za kterou 
nás táhli po moři, držel jsem se jako o ži-
vot, protože ten člun měl sto koní, takže jel  
90 km v hodině. Po obědě jsme zkusili ta-
kové lehátko, to ale bylo strašné. Naklánělo 
se dopředu a dozadu, takže jsem měl slanou 
vodu v puse, potom už to bylo dobré, když 
už nás přivezli k pláži.

Letošní prázdniny byly jasné, pojedeme 
na Menorcu, takový byl náš cíl. Když tak 
přemýšlím o nějakém adrenalinovém zážit-
ku, tak to bude o člunu ve tvaru banánu. Má 
to úplně stejný příběh jako na Mallorce, šli 
jsme po pláži a tam jsem uviděl jízdu na ba-
nánu po moři za člunem, Jak vždy jsem jel  
s taťkou. Dali nám záchranné vesty, aby-
chom se neutopili. Na banánu bylo místo 
pro deset lidí, ale seděli jsme tam jenom 
čtyři. Já, taťka a dva domorodci, jeden byl 
tak starý jako já a ten druhý měl tak asi přes 
50. No nic, tak jak to bylo? Posadili nás na 
banán, jeden organizátor nám vysvětlil, co 
máme dělat, ale moc jsem mu nerozuměl, 
ani taťka moc ne, naštěstí to bylo lehké, je-
nom jsem se měl naklánět doleva a doprava. 
Nastartovali člun a po deseti minutách si ze 

mě dělal taťka srandu, že přišel na to, jak se 
zařazuje dvojka, a pak to začalo. Jeli jsme 
po moři a pak nás vyhodili do moře, to bylo 
strašné, vodu jsem měl všude. Těm organi-
zátorům se ten banán obrátil, ale hned ho na-
rovnali zpátky. Taťka mi říkal, ať si nesedám 
dopředu, ale stejně jsem tam seděl, slanou 
vodu jsem měl v obličeji, takže jsem se mu-
sel držet, abych nespadl, a zároveň se stírat 
vodu z obličeje, abych viděl. Tak se to opa-
kovalo třikrát, dokud nás nezavezli na pláž.

Říkáte si, kde byla moje mamka? Tak ta 
ty všechny mé zážitky prožívala s knížkou 
v ruce na pláži. Všem nám doma je jasné, 
že další prázdniny bychom chtěli na For-
menteru… Už se těším …

píšeme vlastní příběh

* * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * * *
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A zase po roce
přichází Vánoce,

někdo tvrdí, že nestíhá,
dětem čas však neubíhá.

Ve školičce v Kunčičkách 
trávíme čas při svíčkách,
stromeček jsme nazdobili,
na advent se připravili.

A jak?
Těsně před začát-

kem Adventu jsme 
v naší třídě uspořá-
dali pohádkové an-
dělské setkání rodi-
čů a dětí. Nejdříve  

s napětím všichni poslouchali příběh  
o malých andílcích, kterak se připravují  
v nebi na vánoční vystoupení. Zpívat může 

ale jen dvacet čtyři andílků, a proto se mu-
sejí spravedlivě vylosovat jejich jména ze 
zlaté koule. I naší třídou putovala třpytivá 
koule, do které každé dítě vložilo svou po-
depsanou vizitku. Pak se už ale rozeznělo 
cinkání zvonečků, rolniček a trianglů a ro-
diče oněměli při poslechu dětských hlásků, 
které se od těch andělských nijak nelišily. 
Ale mlčet nezůstali dlouho a andělský chór 
brzy posílily i dospělácké hlasy. Takový 
dojemný zážitek je třeba nějak odměnit! 
Co takhle společně vyrobit dětem anděl-
ský adventní kalendář, aby jim ty dny do 
Vánoc rychleji utíkaly? A už dětské i do-
spělácké ruce společně tvoří svého andílka 
s číslem, který se bude do Vánoc vznášet 
nad šatními skříňkami.

Od 1. prosince každý den děti při přícho-
du do školky pokukují v šatně vzhůru, zda 
přibyla sladkost pro dnešní den a toužebně 
si přejí, aby jejich jméno dnes vypadlo ze 
zlaté koule. A rodiče? Ti mají v šatně také 

svůj adventní kalendář s citáty pro každý 
den. To proto, aby se zastavili, zklidnili  
a dokázali prožít to vánoční těšení v klidu 
společně s jejich dětmi.

A co přejí děti vám, svým sousedům  
a čtenářům zpravodaje?

„Abychom se měli všichni rádi!“ (Zuz-
ka)

„Aby všichni byli šťastní.“ (Viki)
„Ať se vám povedou Vánoce.“ (Terezka)
„Ať jste všichni nejlepší kamarádi na 

světě.“ (Jirka)
„Ať máte všichni hezké Vánoce.“ (So-

finka)
„Ať máte všichni krásný stromeček.“ 

(Přemek)
„Aby se nikdo nebil.“ (Valinka)
A přání nás, zaměstnanců z MŠ v Kun-

čičkách: „Prožijte nový rok 2017 co nej-
šťastněji!“

Radmila Vojtková, 
učitelka třídy Kapky

Advent ve školce v Kunčičkách u Bašky
ze školky

Pohodové adventní tvoření
Vánoční koledy se nesly z bašťanské 

knihovny ve středu 14. prosince. Lákaly 
nejen čtenáře, ale i všechny další občany, 
kteří si chtěli vytvořit a zpestřit tak svůj 
vánoční stůl gelovou svíčkou. Odbornou 
poradkyní jim byla Martina Mílová, velice 

Místní knihovna informuje
informace
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kreativní človíček, která snad umí vyrobit 
ledasco. Před čtrnáctou hodinou začala 
na okenní parapety v knihovně vybalo-
vat všechny potřebné propriety - přírodní 
– sušenou pomerančovou kůru, hřebíček, 
skořici, kloboučky od žaludů, jmelí, malé 
větévky tůje aj. nebo též třeba kamínky, 
perličky, malé hvězdičky, dokonce i knof-
líky. Všem, kteří přišli, rozdala skleně-
né kalíšky (někteří si je přinesli s sebou)  
a navrhla jim, aby si sami dle svého uvážení  
a vkusu sestavili základ svíčky, který se 
pak zalil roztaveným gelem. Ale ještě před 
zalitím se tam musel šikovně upevnit knot. 
Po částečném ztuhnutí gelu byla poslední 

možnost dozdobení nějakými jemnější-
mi předměty, které se již na dno sklenice 
nepotopily a zůstaly krásně rozprostřené  
v prostoru skleničky.

Výsledné produkty vypadaly skutečně 
skvěle – posuďte sami z přiloženého obráz-
ku. Asi dvacítka návštěvníků se tak radova-
la ze svého vytvořeného dílka, na chvilku se 
zastavila v tom předvánočním shonu.

„A to bylo hlavním cílem našeho Ad-
ventního tvoření – přijít mezi nás, udělat si 
ten čas, něco pěkného si vytvořit a potěšit 
tím sebe nebo své blízké, jež budou zajíma-
vou gelovou svíčkou obdarováni,“ podotk-
la Martina Mílová v závěru této nezvyklé 

akce, která se v bašťanské knihovně kona-
la poprvé.

A i ti čtenáři, kteří si přišli zrovna vypůj-
čit knížky a zrovna se do „dělání“ nezapo-
jili, jistě byli vtaženi do poklidné pohody 
adventního času, která v knihovně pano-
vala.

Poděkování na tomto místě jistě patří 
Martině Mílové, která ochotně akci navrh-
la, vyšetřila si volný čas, vše si připravila 
a velice ráda s námi přítomnými gelové 
svíčky vyráběla.

Tak uvidíme, kdy se zase na podobné 
tvůrčí dílně v knihovně setkáme.

Dajana Zápalková

Ježíš přišel, aby svým nádherným povoláním k poslušnosti spasil 
svět, aby ho uvedl v soulad a vnesl do něj harmonii, a to i přes to, 
že je v něm pokušení. 

Požehnané Vánoce a celý rok 2017 přeje 

Pawel Grodek, farář 
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Svou zvonici měla obec Baška až do 
roku 1913. Její havarijní stav ale přiměl 
obecní zastupitelstvo k rozhodnutí zvo-
nici zbourat.

Zvonička z 18. století byla prohnilá a hro-
zilo její zřícení. „Bylo to určitě v době, kdy  
v tehdejších bašťanských obydlích byly hodi-
ny ještě vzácností nebo nebyly vůbec. 
Zvonilo se na ni po rozbřesku svítá-
ní, pak poledne, večer klekání. Také 
sloužila jako umíráček ke zvonění 
za zemřelé občany,“ uvedl ve svých 
vzpomínkách dlouholetý kronikář 
Bašky Bedřich Fišer. Obyvatelé po 
zboření zvonice čas jen odhadovali. 
„Eště moja baba němišala zelí, tak 
němože být poledne,“ pravíval teh-
dy Jan Šustek, který bydlel blízko 
potoka Bystrý v části na Skotni. 

Dobu postavení zvonice nelze 
přesně určit, ale zakládací listina 
z 15. října roku 1836 podepsaná 
bašťanským fojtem Josefem Pavel-
kem a burmistrem Františkem Ko-
žuchem dokládá, že v tomto roce 
byl vedle zvonice umísen ještě liti-
nový kříž a současně vysázeny dvě 
lípy. V této listině se dále uvádí, že 
náklady s postavením kříže uhradily 
rodiny: Mohylových, Kavkových, 
Šnytových, Rypalových a Šustko-
vých. Tito občané složili na jeho 
postavení 22 rýnských a 12 krejca-
rů. Železnou branku okolo kříže na 
své náklady zhotovil žid Gotlieber.

Zajímavý osud měl zvonek ze zbourané 
zvoničky. Současně s jejím odstraněním 
rozhodla obecní rada také o tom, že nová 
zvonice se již stavět nebude a její zvonek 
bude přemístěn do bašťanské školy. Tak se 
tomu stalo v roce 1913. Rozhodnutí však 
přineslo těžkosti. Ukázalo se, že umístění 
zvonku ve školní budově je velmi nevhod-
né.

Především proto, že svým zvoněním  
v poledne a hlavně umíráčkem rušil školní 
vyučování. Po stížnostech byl proto v roce 
1925, za řídícího učitele bašťanské školy 
Ludvíka Popka, ze školy odstraněn. V té 
době byl rovněž kříž stojící v místech zbou-
rané zvoničky přemístěn do zahrady nově 
postaveného domku Šustkových, kde stojí 
dodnes. Je v péči dnešních majitelů domku 

rodiny Krpelíkových. A co se sta-
lo se zvonkem? Po odstranění ze 
školy zůstal ukryt na neznámém 
místě, aby v roce 1933, po dosta-
vení kostela sv. Václava v Bašce, 
vyzváněl v jeho prostorách, ale to 
je již další kapitola historie. Bude-
te-li procházet místem, kde stála 
bývalá bašťanská zvonice, určitě si 
nemůžete nevšimnout památného 
kříže z roku 1836, který se nachá-
zí v zahradě rodiny Krpelíkových, 
ale také by neměly uniknout vaši 
pozornosti dvě památné lípy, které 
se nacházejí naproti u potoka Bys-
trého. Nejsou to však původní lípy  
z roku 1836, ale lípy „svobody,“ 
které zde byly zasazeny v říj-
nu roku 1968 u příležitosti oslav  
50. výročí vzniku republiky. Dob-
ře si na tuto událost pamatuje paní 
Vlasta Krautová, která se se svou 
maminkou tohoto aktu zúčastnila. 
Snad si toto místo spojené s dáv-
nou minulostí Bašky připomenou 
při některé ze svých vycházek  
i žáci bašťanské školy…

František Vaníček

OSUD BAŠŤANSKÉ ZVONIČKY
z historie
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Firma CNM textil a.s. hledá vhodného kandidáta na 
pozici Grafik/čka v oblasti textilní tvorby. 
  
POPIS POZICE 
- kontrola a úprava tiskových dat pro inkjetovou tiskárnu 
- tvorba návrhu dezénu podle požadavků zákazníka 
- drobné interní grafické práce 
  
POŽADUJEME 
- výbornou znalost grafického programu Adobe Photoshop a Adobe Illustrator 
- zkušenosti v oblasti tištěné grafiky, orientaci v tiskových technologiích 
- pečlivost, spolehlivost, osobní iniciativu 
- ochotu učit se novým věcem, pracovitost, samostatnost 
- schopnost týmové spolupráce 
- dosažené vzdělání SŠ, zaměřené na počítačovou grafiku nebo IT technologie 
  
NABÍZÍME 
- místo výkonu zaměstnání - Baška (okres Frýdek - Místek) 
- odpovídající finanční ohodnocení 
- nástup možný ihned 
- zajímavou práci 
- možnost seberealizace a uplatnění tvůrčí kreativity 
  
Zájemci se mohou hlásit buď osobně na adrese Baška 425, 
nebo na telefonním čísle 55555 9801, 
 Ing. Roman Hajdík 
nebo napsat na adresu cnm@cnm.cz 
 

Nábor nových mladých rybářů
Český rybářský svaz Místní skupina Baška  

O Z N A M U J E

Od 18. ledna 2017 bude probíhat nábor nových dětí 
do rybářského kroužku. 
Nábor se týká dětí starších osmi let.
Zájemci hlaste se na tel. čísle 607 718 003 – Motyčka Martin

Přijďte a rozšiřte naše řady, neseďte u počítače, ale u vody!

Ceník inzerce  
ve zpravodaji

A4

A5

(1/2 A4)

1/4 
A4

A4 2 000,- Kč
A5 (1/2 A4) 1 000,- Kč
1/4 A4 500,- Kč

Uvedené ceny jsou včetně 21% DPH.
Při objednání opakované inzerce 
bude poskytnuta sleva 10%.

Své požadavky na inzerci zasílejte na 
e-mailovou adresu
zpravodaj@baska.cz s volbou po-
žadovaných rozměrů a četnosti opa-
kování.
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SETKÁNÍ S LAICKÝM MISIONÁŘEM 
DOMINIKEM MAXIMILIÁNEM RAMÍKEM 

Dozvíme se o jeho misijní činnosti na ostrově Tanna ve 
vanuatském souostroví v Oceánii, který byl v březnu 2015 

zasažen cyklonem. Beseda je doplněna prezentací. 
  

pátek 13. 1. 2017 v 18.00 hod. 
 

Ústřední knihovna FRÝDEK 
Jiráskova 506, 738 01  Frýdek‐Místek 

 

 558 113 410 
www.knihovnafm.cz 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

který se koná 18. února 2017 v 19:00 hod 
v prostorách KD Baška 

zajištěna živá hudba 
 

 

 
předprodej vstupenek 

 bude upřesněn  

Sbor dobrovolných  
hasičů Baška  

Vás srdečně zve na 
 

Seniorklub Baška zve své členy a příznivce na 

 

 

 

 

   

 
 

 

 

Hudba: 

 

Program a občerstvení zajištěno. 

Vstupné 70,- Kč 
 

 

 

                                    Srdečně zve Výbor Seniorklubu Baška 
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Tak šel čas…

▲ 11. dubna 1994 se uskutečnila v sále Kulturního domu v Bašce beseda s knězem  
a chartistou Václavem Malým.
Zleva: tehdejší místostarosta a pozdější starosta Bašky Pavel Mráz, Václav Malý a Stani- 
slava Opělová.

Z archivu fotografií obce Baška vybral a textem doplnil František Vaníček

▲ Archivní fotografie zachycuje pana 
Karla Kovala z Kunčiček u Bašky, který 
se 30. listopadu 2016 dožil významného 
životního jubilea – 95 let. Je posledním  
z žijících pamětníků, který stál u zrodu fot-
balového oddílu SK Kunčičky – Baška – 
Hodoňovice (1938). Ještě v současné době 
je aktivním hráčem frýdeckého šachového 
oddílu a pravidelným návštěvníkem 
Městské knihovny ve Frýdku-Místku.

▲ Natáčení zábavného televizního pořadu Hogo-fogo v Praze  
v září 2003 se zúčastnili i někteří z občanů Bašky. Část z nich se vy-
fotila z jednou z hlavních celebrit tohoto pořadu Hanou Zagorovou.
Zleva: Hana Běčáková, Kateřina Korbášová a Jakub Korbáš

▲ Spisovatel Jaroslav Foglar (zleva), předává Vilému Čapčuchovi 
(dlouholetému průkopníku skautského hnutí v Bašce) upomínku  
k 50. výročí významné návštěvy ETS Setona v Praze. Snímek je  
z 11. prosince 1986 z Prahy.




